

facis, t'ho agrairà personalment el teu bon amic,

6 d'octubre de 1956

Sr. D. Joan Gich Bech de Careda
Máiquez, 23. 4

MADRID

Benvolgut amic:

Ja saps que mai no et molesto per coses de poc interès. En el cas present, em permeto de demanar la teva col.laboració per a ajudar a resoldre l'afer d'un bon amic, el Prof. Dr. P. Martínez Garcia, catedràtic d'Universitat i cap de Sala de l'Hospital de Sant Pau de Barcelona.

Et suposo assabentat que, després de la mort del Dr. Ramos, es va obrir concurs per a la provisió de la càtedra d'Infància de la Facultat de Medicina. D'això farà uns setze mesos. Em consta possitivament que el Claustre desitjava vivament que hi vingués el Dr. Martínez Garcia, molt acreditat entre nosaltres per la seva competència i la seva humanitat simpàtica. Efectivament, després d'algunes reunions el meu amic ha obtingut la votació favorable exigida per la llei: la primera vegada per 13 vots contra 6 (o sigui, la majoria absoluta) i la segona per unanimitat (amb tres abstencions). Amb la deguda aprovació del Rector, l'expedient està ara al Ministeri.

Com sempre sol esdevenir-se en aquests casos, el contrincant ha fet tot el possible per sortir-se'n amb la seva. Crec que comptava, de bon antuvi, amb la simpatia de Pérez Villanueva, del que era amic. Però també em consta que l'antic Director General hauria acceptat la decisió de la nostra Facultat. No sé si en les actuals circumstàncies, dit contrincant aconseguirà encara d'entirpir el nomenament del Dr. Martínez Garcia. Per evitar-ho és pel que t'escric. Caldria que ens assabentessis de les possibles combinacions a fi i efecte d'obtenir ràpidament la firma de l'expedient del concurs a què em refereixo. Si cal trucar amunt, hi trucarem, perquè una decisió dilatòria -ja no parlo contrària, ja que la injustícia seria evident- palesaria que en el Ministeri no es fa cap cas del parer de la Universitat, de la Facultat de Medicina i de l'estament mèdic de Barcelona, justament irritat per una darrera i desafortunada designació.

Tot el que...

Ce fut-là un réveil effroyable. Trente ans avant la crise de 1640, la Monarchie Hispanique avait déçu le cœur des catalans.

La crise catalane éclata pendant le gouvernement très inefficace du viceroy Almagán, entre 1611 et 1615. En Catalogne, on n'avait pas de politique. Là, c'était le régime du bon plaisir, tandis que la campagne était maîtrisée par les bandits et les villes tombaient dans une anarchie épouvantable. Peut-être à ce moment-là, le gouvernement de Philippe III aurait pu réorganiser la Catalogne. C'aurait été un succès indéniable. Mais, entre la conquête que prônaient certains évêques castillans de la Catalogne et l'apaisement, fondé sur le relancement économique de la Principauté, que désiraient les milieux les plus sains de la population, on découvrit avec surprise que Madrid manquait de toute politique catalane. On s'occupait à la Cour de "casas, comidas y comidillas", c'est-à-dire des maisons, comèdes et bavardages. La Catalogne rongeait sa souffrance, se trouvant seule sans roi et sans loi — c'était une expression toute faite de l'époque.

Quand on tenta de faire autre chose, sous les vice-rois Alburquerque et Abalà, qui gouvernèrent la Catalogne dès 1615 à 1621, alors on remplaça l'immobilisme par une gaucherie imprudente. Certes, on réussit à en finir avec les bandits qui assolaient les campagnes, mais avec une telle manque de nuances que tout le monde en fut dououreusement touché. Les nobles, les bourgeois, l'Eglise et le petit peuple furent déçus par une étroite mélange d'orgueil et de méfiance gouvernementale. Depuis l'avènement au trône de Philippe IV, en 1621, tout le monde craignait une invasion des troupes castillanes en Catalogne. Cette ambiance d'angoisse